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Besvarelse af spørgsmål nr. 247 (Alm. del) fra Folketingets Retsudvalg 
 
Hermed sendes besvarelse af spørgsmål nr. 247 (Alm. del), som 
Folketingets Retsudvalg har stillet til justitsministeren den 1. november 
2023. Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Peter Skaarup (DD). 
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Spørgsmål nr. 247 (Alm. del) fra Folketingets Retsudvalg: 
 

”Vil ministeren kommentere artiklen ”Strafferetseksperter: 
Indfør skærpede krav til efterforskningen af voldtægtssager” fra 
DR.dk den 30. oktober 2023 og i forlængelse heraf redegøre for, 
hvilke retningslinjer og værktøjer politikredsene har at rette sig 
efter, når de efterforsker sager om voldtægt, og vil ministeren 
desuden tage initiativ til, at der strammes op på 
retningslinjerne?” 

 
Svar: 
 
Justitsministeriet har til brug for besvarelsen af spørgsmålet indhentet en 
udtalelse fra Rigspolitiet, der har oplyst følgende: 
 

”Rigspolitiet kan oplyse, at Rigspolitiet har udstedt en 
vejledning om politiets behandling af sager om voldtægt eller 
voldtægtslignende forhold for bl.a. at understøtte 
politikredsenes efterforskning i sådanne sager. Vejledningen 
indeholder bl.a. afsnit om modtagelse af anmeldelse, vejledning 
af forurettede, efterforskning og bevissikring samt afhøring af 
forurettede.  
 
Vejledningen indeholder tillige en række 
minimumssagsbehandlingsskridt, som politiet skal foretage i 
alle sager om voldtægt eller voldtægtslignende forhold 
uafhængigt af vurderingen af sagen i øvrigt, medmindre 
anmeldelsen afvises efter retsplejelovens § 749, stk. 1, fordi der 
ikke er grundlag for at indlede efterforskning. Politikredsene 
skal herudover fastsætte lokale retningslinjer, der beskriver de 
tiltag, som en anmeldelse giver anledning til, herunder hvornår 
der skal tilkaldes særligt uddannede efterforskere uden for 
normal arbejdstid.  
 
Rigspolitiet vurderer løbende, om der er forhold, som tilsiger, at 
vejledningen eventuelt skal ændres. Det er Rigspolitiets 
vurdering, at der ikke på nuværende tidspunkt er behov for at 
foretage ændringer i vejledningen.” 

 
Som justitsminister ligger det mig meget på sinde, at borgere, der er blevet 
udsat for kriminalitet, føler sig imødekommet og trygge ved politiets 
håndtering af sagen. Det er også min klare forventning, at politiet – når der 
bliver indgivet anmeldelser – i relevant omfang iværksætter de nødvendige 
efterforskningsskridt.  
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Som det fremgår, er det Rigspolitiets vurdering, at der ikke på nuværende 
tidspunkt er behov for at foretage ændringer i Rigspolitiets vejledning om 
politiets behandling af sager om voldtægt og voldtægtslignende forhold. I 
lyset af den omtale, der har været af vejledningen, har jeg imidlertid bedt 
Rigspolitiet om at gennemgå politiets behandling af sager om voldtægt og 
voldtægtslignende forhold på det næste møde med forligskredsen bag 
flerårsaftalen for politiet om anklagemyndighedens økonomi, og jeg vil på 
den baggrund drøfte de problemstillinger, der har været fremme, med 
Folketingets partier. 
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